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بیانیه سه کشور اروپایی: توافق در خطر 
فروپاشی است

تروئیکای اروپا در بیانیه ای مشــترک با بیان این که درخواست روسیه از آمریکا برای ارائه تضمین  
کتبی، درخواســتی خارج از برجام است، خواســتار نهایی شدن هرچه سریع تر توافق به دست آمده 

در جریان مذاکرات وین شد.
به گزارش خبرگزاری رویترز، فرانســه، انگلیس و آلمان، سه کشور اروپایی عضو برجام امروز شنبه 
در بیانیه ای مشترک به روســیه هشدار دادند خواسته اش برای دریافت ضمانت جهت تداوم روابط 
اقتصادی-تجاری اش با ایران در پی متحمل شــدن تحریم های واشنگتن به خاطر جنگ اوکراین، 
خطر از بین رفتن توافق هســته ای ایران را در بر دارد که ›‹روند مذاکرات آن تقریبا تکمیل شــده 

است‹‹.
در این بیانیه آمده است: هیچ کســی نباید به دنبال سودجویی از مذاکرات برجام]توافق هسته ای[ 

برای دست یافتن به تضمین هایی باشد که جدا از برجام هستند.
به ادعای این سه کشور اروپایی، »این کار خطر فروپاشی توافق را در بر دارد«.

در این بیانیه همچنین آمده است، توافق روی میز باید در نهایت فوریت نهایی شود.
»جوزپ بورل« مســؤول سیاست خارجی اتحادیه اروپا دیروز )جمعه( در توئیتی اعلام کرد به دلیل 
عوامل خارجی به وقفه در گفت وگوهای وین نیاز است. وی افزود: »متن نهایی اساسا آماده و روی 
میز اســت. به عنوان هماهنگ کننده، من به همراه تیمــم به ارتباط با همه اعضای برجام و ایالات 
متحده برای غلبه بر وضعیت فعلی و نهایی کردن توافق ادامه خواهم داد«. بعد از اعلام این وقفه، 
»انریکه مورا« معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده گفت وگوهای وین هم 
در اظهارنظری، ابراز امیدواری کرد مذاکرات وین برای حصول نتیجه به زودی از سر گرفته شود.

»ســعید خطیب زاده« سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به این توئیت بورل اعلام کرد: وقفه 
اعلام شــده در مذاکرات وین می تواند زمینه ساز حل موضوعات باقیمانده و بازگشت نهایی باشد. 
دســتیابی به موفقیت در گفت وگوها تمرکز اصلی همــه طرف ها خواهد بود. هیچ عامل خارجی بر 

اراده مشترک ما به منظور حرکت به سمت یک توافق جمعی اثر نخواهد گذاشت.
ســرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه هفته گذشته درباره تحریم های جدید اعمال شده آمریکا 
علیه روســیه در پی حمله این کشور به اوکراین گفته بود: ما تضمینی می خواهیم که این تحریم ها 
به هیچ وجه روابط تجاری-اقتصادی و سرمایه گذاری مقرر در برنامه جامع اقدام مشترک)برجام( را 
تحت تاثیر قرار نمی دهد.او در این باره ادامه داد: ما خواســتار تضمینی کتبی شده ایم که روند فعلی 
آغاز شده توسط آمریکا به هیچ وجه به حق ما برای تجارت، همکاری اقتصادی و سرمایه گذاری و 

همکاری نظامی-فنی آزاد و کامل با این کشور اسلامی]ایران[ آسیبی وارد نکند.
مقامات آمریکا می گویند تحریم های اعمالی علیه روسیه ارتباطی با توافق هسته ای با ایران ندارد.

  دیپلمات اروپایی: اجازه نمی دهیم مسکو 
برجام را گروگان بگیرد

یک دیپلمات اروپایی روز جمعه 11 مارس )۲0 اســفند( گفت که در صورت مانع تراشی و پافشاری 
روسیه برای دریافت تضمین در مذاکرات هسته ای وین، انتخاب »گزینه های دیگر« ممکن است.

وی بدون اینکه به جزئیات بیشــتری درباره »گزینه های دیگر« احتمالی اشاره کند، به خبرگزاری 
فرانســه گفت: »اگر در نهایت این مانع تراشی روسیه پابرجا بماند، ما مجبور خواهیم شد به گزینه 
های دیگر نگاه کنیم. ما نمی خواهیم در موقعیتی قرار بگیریم که به روســیه اجازه دهیم برجام را 

گروگان بگیرد«
این دیپلمات اروپایی که نامش فاش نشــده است با »غیرمســئولانه« خواندن اقدام مسکو گفت: 
»شکســت این توافق که مردم ایران را از لغو تحریم ها و جامعه جهانی را از تضمین های لازم در 

مورد برنامه هسته ای ایران محروم می کند، بسیار زیان بار خواهد بود.«

 آمریکا: به توافق احتمالی در مذاکرات 
وین نزدیک هستیم

»ند پرایس«، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در نشست خبری شامگاه جمعه درباره مذاکرات رفع 
تحریم هــا در وین اظهارنظر کرد.ند پرایس تصریح کرد که »رابرت مالی«، نماینده ویژه آمریکا در 
امور ایران برای مشورت به واشنگتن بازگشته است. او گفت: »مذاکرات پیچیده ای در جریان است 

اما ما همچنان معتقدیم که طرف ها به توافق احتمالی نزدیک هستند.«
با آنکه گزارش های متعددی نشــان می دهند که کارشــکنی ها و مطالبات جدیــد آمریکا مانع به 
سرانجام رسیدن مذاکرات بوده اند سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در نشست خبری شامگاه جمعه 
تلاش کرد توپ را به زمین ایران و روســیه بیندازد.ند پرایس گفت: »لازم اســت تصمیم هایی در 
تهران و مسکو گرفته شوند. ما اطمینان داریم که می توانیم به پایبندی دوجانبه به برجام برگردیم، 

اگر آن تصمیم ها در تهران و مسکو گرفته شوند.«

  روسیه در فهرست پنجگانه ضدتوافق ها 
علی اکبر رائفی پور در رشــته توئیتی ، مخالفان برجام را به پنج گروه تقســیم کرد و البته نامی از 

آمریکا نبرد.
پنــج گروه با انگیــزه های متفاوت با برجام مخالفند! همانطور کــه گروهی از حُبِ امام علی علیه 

السلام و گروهی از بغض معاویه در سپاه امیرالمومنین ع حضور داشتند.
نخســت: آنهایی که برجام را در تضاد با آرمان های انقلابی، منافع ملی و خطوط قرمز تعیین شــده 
از ســوی رهبر انقلاب می بینند.دوم: رژیم صهیونیســتی که از ابتــدای انقلاب خط قرمزش ارتباط 
مناســب و موثر ایران با کشــورهای دنیا علی الخصوص غربی است. اسرائیل بارها و همواره با تمام 
توان در جریان مذاکرات ایران و غرب ســنگ اندازی کرده است. تضمین اتمی نشدن ایران در کنار 
تنش دائمی با غرب و همســایگانمان مطلوب این رژیم است.سوم: روسیه. روس ها ایران را ضعیف 
می خواهند آنقدر که همیشــه به آنها وابسته باشــد اما غربی نشود! لذا هرگونه تنش زدایی با غرب 
مطلوبشان نیست. در ثانی حساسیت زدایی از پرونده های مربوط به ایران موجب می شود روسیه به 
اولویت اصلی غربی ها بدل شود. گفتنی است چین نیز در این دسته جای می گیرد.چهارم: کشورهای 
عربی تحت ســلطه غرب و مخالف ایران. آنها ایران را رقیبِ هژمون و جدی و قدرت نظامی بزرگ 
منطقه می دانند که رفع تحریم ها عملا موجب ابر قدرتی آن در منطقه خواهد شد. عرب ها فوبیای 
این را دارند که در مذاکراتِ با غرب، تاخت زده شــوند!!رژیم صهیونیســتی نیز دائم بر این آتش می 
دمد.پنجم: اپوزیسیونی که سالها در آرزوی سقوط نظام هستند! آنها معتقدند رفع تحریم ها، پایه های 
قدرت نظام را تقویت خواهد کرد. نگرانند گشــایش های اقتصادی منجر به افزایش رضایت مردم و 
مقبولیت عمومی شود. ترامپیست ها، تجزیه طلبان، مجاهدین خلق، سلطنت طلبان و… در این گروه 
جای می گیرند.بله واقعاً مهم اســت با چه انگیزه ای با برجام مخالفت می شود. از حب علی است یا 
بغض معاویه؟! برای دفاع از منافع ملی ، تضمین قدرت روز افزون انقلاب و میهن عزیزمان و افزایش 

رفاه مردم است یا مزدوری سرویس های اطلاعاتی خارجی؟!

بررسی چرایی پیشنهاد روسیه  به آمریکا
علی امیری فراهانی

در خبرهای امروز امده که روسیه در جریان 
مذاکرات وین و زمانی که به نظر می رســد 
مذاکرات وین به مرحله نهایی خود رســیده 
یک درخواســت کاملا ناگهانی از امریکا را 
روی میــز گذاشــته. لاورف اعلام کرده که 
برای نهایی شدن توافق وین از سوی روسیه 
نیاز هست که امریکا تضمین کتبی به روسیه 
بدهد که تحریم های جدید علیه روسیه ناشی 
از بحران اکراین شــامل امتیازات و مبادلات 
نفتی و اقتصــادی و تکنولــوژی و فروش 

اسلحه بین ایران و روسیه نخواهد شد!
طبیعی است که بایدن که تا همین الان هم 
در شــرایطی که میزان محبوبیتش به خاطر 
گرانی و تورم سوخت و اجناس در امریکا به 
پایین ترین در میان روســای جمهور تاریخ 
معاصر امریکا رســیده تحت فشــار بســیار 
زیادی از ســوی مخالفان و منتقدان داخلی 
برای عدم تحریم نفت وگاز روســیه هست 
نمی تواند در مذاکرات ویــن چنین امتیازی 
به روســیه آن هم بصورت کتبی )که در واقع 
تحقیــر کامل بایدن خواهد بود( بدهد. عملا 
روســیه با اعلام این درخواست که می داند 
دولت بایدن نمی توانــد آن را بپذیرد بدنبال 
عدم نهایی شدن یا ایجاد وقفه در مذاکرات 
برجام که منجــر به ورود نفت ایران به بازار 

به ضرر روسیه است.
امــا چرا نفت و گاز برای روســیه بخصوص 
در شــرایط فعلی بسیار مهم و حیاتی هست. 
بزرگترین و تنها برگ برنده پوتین در زمانی 
که نیروهای روسی در اکراین به معنی واقعی 
کلمه درگیر و اهسته شدند همین گرانی نفت 
و گاز در اروپا و امریکا و دنیا اســت که حتی 
مفســران آمریکایی از ان به عنوان قایق و 
جلیقه نجات روسیه نام می برند. امکان ندارد 
که روســیه در این شــرایط با توافقی بین 
امریکا و اروپا با ایران رضایت دهد که نتیجه 
حتمی و فوری آن ســوراخ شدن این قایق 
نجات و پیروزی بــزرگ برای بایدن و اروپا 
در کم اثر شدن بزرگترین برگ برنده پوتین 
در جنگ خود با غرب یعنی ارزان شدن نفت 
بدلیل برگشت نفت ایران به بازار و در تصویر 

بزرگتر کاهش تنش امریکا و اروپا با ایران به 
نفع امکان تمرکز بیشتر انها رد جنگ اکراین 
و کمک به اکراین در برابر روســیه باشــد. 

خیلی طبیعی است.
برای توضیح بیشــتر که چرا نفت در شرایط 
کنونــی بــاز در دنیــا و در سیاســت های 
امریکا اهمیت حیاتی پیدا کرده لازم اســت 
بزرگترین صحنه  داده شــود.  توضیحاتــی 
درگیری و اختلاف جمهوریخواهان و ترامپ 
با دمکرات ها و بایدن در چند سال اخیر همین 
مســئله تولید نفــت و گاز در امریکا و بازار 
جهانی آن اســت. جمهوریخواهان و ایالات 
جمهوری خــواه بزرگتریــن تولیدکنندگان و 
حامیان تولید نفت و گاز در امریکا هســتند. 
در حالیکه دمکرات هــا و ایالات دمکرات و 
بزرگ ســرمایه داران دمکــرات بزرگترین 
حامیــان انرژی های نو که در شــرکت های 
انرژی های نو سرمایه گذاری سنگینی کردند 
هستند. سال هاســت که دمکرات ها با اهرم 
گرم شــدن اقلیم و اب وهــوا بدنبال متهم 
کردن انرژی های فسیلی و بیرون کردن آن 
از بازار به نفع این انرژی های جدید هستند 
العمل جمهوری خواهان  این باعث عکس  و 
و بالا آوردن ترامپ در انتخابات ۲016 شد. 
کاری که ترامپ کرد با خارج شدن از پیمان 
آب و هوایــی پاریس تمام مجوزهای لازم و 
دستورات اجرایی لازم را برای حداکثر کردن 
تولید نفت و گاز و ازران شــدن نسبی آن در 
بازار بــه ضرر انرژی های نــو دمکرات ها و 
اروپایی ها صادر کــرد که نتیجه آن افزایش 
تولید نفــت و گاز امریکا بــه ارقام نجومی 
13 میلیون بشــکه در روز و تولید گاز تا یک 
تریلیون مترمکعب در ســال از طریق نفت 
شیل و نفت ساحلی و الاسکا بود و پیش بینی 
می شد که اگر سیاست های انرژی ترامپ در 
انتخابات ۲0۲0 ادامه پیدا می کرد الان تولید 
نفت امریکا بــه راحتی به بالای 15 میلیون 

بشکه در روز رسیده بود.
این سیاست دقیقا هماهنگ شده و پذیرفته 
شده از ســوی پوتین هم بود که بزرگترین 
منبع ثروت و قدرت روسیه همان نفت و گاز 
است و پوتین هم بشدت مانند ترامپ بدنبال 

کم صرفه کردن انرژی های گرانقیمت باد و 
خورشید دمکرات ها و اروپایی ها به نفع باقی 
ماندن نفت و گاز روسیه در بازار برای مدت 
طولانی بود. از همین منظر درک استراتژیک 
بسیار خوب و برد بردی بین پوتین و ترامپ 
برقرار شده بود. اما انتخابات ۲0۲0 همه این 
ها را به هم زد. طبیعــی بود که دمکرات ها 
هم ســاکت ننشینند و تلاش کنند در ۲0۲0 
همانطور کــه جمهوری خواهان با اهرم های 
پیدا و پنهان غیر معمــول خود ترامپ و در 
واقع سیاست های خود را در ۲016 بالا اوردند 
انها هم بایدن و سیاســت های خود در مورد 
انرژی و اقتصــاد را با اهرم های غیر معمول 
خــود بالا بیاورند. در تمــام این مدت کرونا 
بصورت موقت این رقابت را تخفیف داد ولی 
الان اثــار کرونا بر اقتصــاد کاهش یافته و 
بازی همان است که بود. نتیجه این شد که 
بالاخره بایدن را بالا اوردند و اولین تصمیم 
بایدن در روز اول رســیدن به کاخ سفید لغو 
اجازه تاســیس خطوط لوله جدید نفت و گاز 
و مجوزهــای صادره از ســوی ترامپ برای 
حفر چــاه در زمین ها و پارک های فدرال در 
سرتاســر امریکا و کانادا و توقف مجوزهای 
تاسیس جدید شــش واحد عظیم تولید گاز 
مایع برای صادرات و....به بهانه نگرانی های 
زیست محیطی و برگشــت به پیمان اب و 
هوایی پاریس بود که عمدتا برای کم ارزش 
کردن تولید انرژی های فسیلی از سوی اوباما 
و اروپا شکل گرفته بود. خلاصه یک حرکت 
اساســی ضد رونق تولید نفــت و گاز به نفع 
گران شــدن آن و افزایش دوبــاره میل به 
ســرمایه گذاری در شرکت ها و کمپانی های 

انرژی های پاک دمکرات ها بود.
در نتیجــه این سیاســت ها تولید امروز نفت 
امریکا عملا دو میلیون بشــکه کمتر تولید 
نفت در ســال قبل از کرونا شــده علیرغم 
افزایش سنگین تقاضا و قیمت نفت و با وجود 
افزایش نجومی قیمت نفت همچنان بدلیل 
سیاســت منع مجوز حفــاری در زمین های 
فدرال از سوی بایدن تولید نفت امریکا هیچ 
افزایشی نداشــته! اما همین باعث شده که 
محبوبیت بایدن حتی رکورد کارتر به عنوان 

نامحبوب ترین رئیــس جمهور تاریخ معاصر 
امریــکا را بزند و همن جا بــود که با توجه 
به این نامحبوبیت پوتین فرصت را مناســب 
دید تا ارزوی خود برای برگرداندن اکراین به 
دامان روســیه را به مرحله عمل برساند. این 
قسمتی بود که دمکرات ها و بایدن انتظار ان 
را نداشتند. هر چند دمکرات ها از گران شدن 
نفت و گاز خوشحال بودند ولی نه این اندازه 
انتخابات میــان دوره کنگره  بخصوص که 
هم برقرار اســت و اگر قرار باشــد با همین 
شــرایط پیش برود شکســت بسیار سنگین 
و تاریخــی برای حزب دمکــرات در کنگره 
و حتــی انتخابــات ۲0۲4 قابــل پیش بینی 
است. بنابراین حالا شرایط سیاسی امریکا و 
روســیه بطرفی پیش رفته که تمام خواست 
ســناتورهای جمهورخــواه و حتــی برخی 
سناتورهای دمکرات مانند جو منچین و حتی 
افکار عمومی امریکا و اروپا بر این است که 
واردات نفت و گاز از روسیه هم تحریم شود 
و سیاســت های دوران ترامپ در مورد بهره 
برداری هر چه بیشــتر از منابــع زیرزمینی 
امریکا احیا شود چون می گویند بدون تحریم 
نفت و گاز روســیه امــکان توقف جنگ در 
اکراین از سوی روسیه تقریبا غیرممکن است 
و معنی ندارد که همین روزها ما از روســیه 
نفت و گاز بشکه ای 110 دلار وارد می کنیم 
و درامــد ان را از تحریم بانکی و ســویفت 
روســیه مســتثنا کردیم و در همــان زمان 
مجبوریــم از بودجه میلیاردهــا دلار هم به 
اکراین بدهیم تا با روســیه مقابله کند.) البته 
این می تواند نشان از سیاست بسیار پیچیده 
و چنــد لایه ای حاکمیت امریکا در گرم نگاه 
داشتن تنور جنگ اکراین باشد که هیچکدام 

پیروز نشوند و فقط روسیه هزینه بدهد(.
به هر حال همین روزها روســیه با جایگزین 
کردن نفت خود به جای نفت وارداتی امریکا 
از ونزوئلا به دومین کشور صادر کننده نفت 
به امریکا با میزان 600 هزار بشــکه در روز 
تبدیل شــده و اروپا و امریکا با وجود تحریم 
بانک ها و سوئیفت روسیه ولی نقل و انتقال 
بهای نفت و گاز روســیه را از این تحریم ها 
اســتثنا! کردند. چون می داننــد که کاهش 

صادرات نفت و گاز روسیه یعنی ریختن نفت 
بر روی تورم مشــتعل و نارضایتی شدیدتر 
رای دهندگان امریکایی و از ان بدتر امکان 
بوجود امــدن یک رکود عظیــم اقتصادی 
در امریــکا و غــرب. و همین جا اســت که 
برای روســیه که نیروی نظامی او برخلاف 
برنامه ریزی ها عمــلا در اکراین گیر کرده و 
اهسته شده برگ برنده نفت و گاز صادراتی 
او جنبــه حیاتی پیدا کــرده و هر حرکت و 
توافقی که منجر به کاهش اهمیت این نفت 
وگاز روسیه شــود مانند نهایی شدن توافق 
مجدد برجام و بازگشــت نفت ایران به بازار 
عملا شکســتی بزرگ در جریــان درگیری 
بزرگتــر بین روســیه و غــرب در اکراین و 

تحریم ها محسوب خواهد شد.
میزان فشــار بر دمکرات هــا و بایدن برای 
تحریم نفت روســیه به انــدازه ای بالا رفته 
که حتی فرید ذکریا از ســی ان ان و ایلان 
ماســک که صاحب شــرکت تولید خودرو 
برقی تســلا است و بشــدت منتقد ترامپ 
بودند و موافق انرژی های پاک ولی در حال 
حاضر خواســتار تجدید نظر بایدن در مورد 
سیاست های انرژی خود هســتند. در پایان 
این خلاصه اورده شــد تا متوجه شــویم که 
چرا نهایی شدن مذاکرات وین به این اندازه 
برای ایران دشــوار شــده چون هر چند رفع 
تحریم ها صادرات نفت ایران بزرگترین سود 
را به ملت ایران می رساند ولی در عین حال 
امتیاز فوق استراتژیکی برای بایدن و اروپا و 
امریکا به ضرر روســیه است و همین است 
که اولیانوف و لاوروف و روســیه شروع به 
نواختن ســاز ناکوک خــود کردند و همین 
است که بخش گسترده ای از افکار عمومی 
مردم ایران همیشه دید بدبینانه ای به روسیه 
وسیاســت های کلان او در مورد بازار انرژی 
و بازگشــت نفت ایــران و در تصویر بزرگتر 
کاهش تنش میان ایران و غرب را داشــته 
انــد. کاش در ســال های گذشــته طوری 
حرکت کــرده بودیم که بیش از حد به یکی 
از این طرف ها نزدیک نشــده بودیم و منافع 
بلند مدت ملی کشــور را بســیار عمیق تر و 

طولانی مدت تر تبیین کرده بودیم.

از مذاکرات

آخرین اخبار از جنگ اوکراین
هشدار روسیه به آمریکا نسبت به عواقب ارسال تسلیحات به اوکراین

معاون وزیر امور خارجه روســیه روز )شــنبه( با بیان اینکه 
کشــورش بارها به آمریکا پیامدهای تحویل تســلیحات به 
اوکراین را تشریح کرده، گفت که این تسلیحات به »اهداف 

مشروع« برای نیروهای روسی تبدیل خواهند شد.
ســرگئی ریابکوف، معاون وزیر امور خارجه روسیه به کانال 
یک تلویزیون کشــورش گفت: ما به آمریکا هشــدار دادیم 
که وارد کردن ســازماندهی شده تسلیحات از جانب تعدادی 
از کشــورها به اوکراین تنها یک حرکت خطرناک نیســت، 
بلکه اینها اقداماتی هســتند که کاروان های مربوط به این 
تســلیحات را به اهداف مشــروع )برای ارتش روســیه در 

اوکراین( تبدیل می کند.
وی افــزود: واشــنگتن از بابــت انتقــال نســنجیده انواع 
ســلاح هایی همچون سیستم های موشکی ضد هوایی قابل 

حمل به اوکراین هشدار دریافت کرده است.
سرگئی ریابکوف از سوی دیگر تاکید کرد، کشورهای غربی 
با ممانعت از ورود هواپیماهای روسی به حریم هوایی خود، 
قوانین را نقض می کنند. او به کانال یک روسیه گفت: اکنون 
وضعیت پیچیده تر شده و شامل اعمال محدودیت های کاملًا 
غیرقانونــی بــر پروازها، در واقع، هوانوردی ما در آســمان 

کشورهای غربی است؛ اجازه دهید آن را اینگونه بخوانیم.
معاون وزیر امور خارجه روسیه گفت: روسیه به آمریکا توصیه 
می کنــد که در تصمیمات خود در زمینه ثبات اســتراتژیک 
هوشــیار و محتاط باشد. می خواهم با استفاده از این فرصت 
به آنها )آمریکا( از بابت دســت زدن اقدامات عجولانه )در 

زمینه ثبات استراتژیک( هشدار دهم.
این سیاســتمدار روس در ادامه تاکید کرد، کشــورش آماده 
اســت همکاری با آمریــکا را در زمینه مســائل امنیتی، از 
جمله معاهده کنترل تســلیحاتی موسوم به استارت جدید، 
در صورتی که واشــنگتن هم مایل به انجام این کار باشــد 

از سر بگیرد.

وی افزود: اگــر آمریکایی ها هم حاضر باشــند، ما مطمئناً 
خواهیم توانســت گفت وگوها را از این بابت از سر بگیریم و 
برای آن خود را آماده کرده ایم، همچنین آماده همکاری در 
چارچوب معاهده استارت جدید که تا حدی نیز متوقف شده 

است، هستیم. همه چیز به واشنگتن بستگی دارد.
به گفته این دیپلمات، مســکو به رغم تنش ها به تماس های 
خود با واشــنگتن ادامه داده است. او تاکید کرد، با این حال، 
پیشنهادات در مورد مســاله تضمین های امنیتی که توسط 
روسیه در اواخر سال ۲0۲1 به آمریکا و ناتو ارائه شد، اکنون 

به ندرت معتبر هستند.
وی افزود: من نمی گویم پیشنهادهایی از این دست که شما 
به آن اشــاره کردید همچنان به قــوت خود باقی می مانند، 
زیرا تنظیمات کاملًا تغییر کرده انــد، وضعیت اکنون کاملًا 
متفاوت اســت و مســاله اصلی تضمین دستیابی به اهداف 
تعیین شده توسط رهبری ما در قبال »عملیات نظامی ویژه« 
در اوکراین است، این اهداف مکررا بیان شده اند و به خوبی 

شناخته شده هستند.
ســرگئی ریابکوف در ادامه این مصاحبه خاطر نشــان کرد، 
روســیه از نحوه توسعه گفت وگو با چین راضی است و پکن 

همچنان شریک قابل اعتماد مسکو است.
این سیاســتمدار روســیه به کانال یک روسیه تصریح کرد: 
ما از نحــوه گفت وگو و تعامل عملی با جمهوری خلق چین 
در دوره کنونی کاملًا راضی هســتیم. این کشور نزدیکترین 
همســایه، دوست، شریک استراتژیک و شریک قابل اعتماد 

ماست.
به گفته این معاون وزیر امور خارجه روسیه، »منابع منحصر 

به فرد و ویژه« در روابط روسیه و چین انباشته شده اند.
سازمان ملل: تاکنون بیش از ۲.۵ میلیون نفر مجبور به 

ترک اوکراین شده اند
آژانس پناهندگان سازمان ملل تخمین می زند که هم اکنون 

۲ میلیون و 500 هزار نفــر در اوکراین مجبور به ترک این 
کشور شده اند.

به گزارش »ســی ان ان«، این آژانــس همچنین افزود که 
حدود یــک میلیون و ۹00 هــزار نفر دیگر نیــز در داخل 

اوکراین آواره شده اند.
به گفته ســازمان ملل اکثر آوارگان داخلی اوکراین در غرب 

و شمال غرب این کشور می باشند.
از طرف دیگر، ســازمان جهانی بهداشــت روز جمعه اعلام 
کرد از زمان آغاز تهاجم روسیه به اوکراین ۲۹ مورد حمله به 
مراکز سلامتی، کارمندان بخش سلامت و آمبولانس ها در 

اوکراین ثبت شده است.
ســازمان جهانی بهداشــت تاکید کرد که در جنگ باید از 
تاسیسات درمانی و کادر پزشکی و همچنین وسایل حمل و 

نقل اورژانس محافظت شود.
محاصره کامل کی یف توسط ارتش روسیه با حملات 

سنگین توپخانه ای
این درحالی اســت کــه ولودیمر زلنســکی رئیس جمهور 
اوکرایــن روز جمعه اعلام کرد کــه بیش از ۷ هزار نفر روز 

جمعه از شهرهای این کشور تخلیه شدند.
وی همچنین روســیه را متهم به جلوگیری از خروج مردم 
از شهر تحت محاصره ماریوپل کرد و گفت اوکراین دوباره 
تلاش خواهد کرد در روز شــنبه غذا و دارو را به این شــهر 

برساند.
اما روســیه این اتهامات را رد می کند و می گوید بر اســاس 
توافــق با اوکرایــن کریدورهای بشردوســتانه برای خروج 

غیرنظامیان از مناطق درگیری فعال می باشند.
سازمان ملل: اطلاعی از تولید سلاح های بیولوژیک در 

اوکراین نداریم
 رئیس امور خلع سلاح ســازمان ملل متحد اعلام کرد که 
اطلاعی از برنامه تولید ســلاح های بیولوژیک در اوکراین 

نداریم.
 به گزارش ایرنا، خانم »ایزومی ناکامیتســو« مسئول امور 
خلع ســلاح در ســازمان ملل متحد در نشست روز جمعه 
شــورای امنیت گفت که ســازمان ملل از برنامه تسلیحات 
بیولوژیکــی در اوکراین اطلاعی ندارد، اما هشــدار داد که 
احتمال وقوع حادثه در نیروگاه های هسته ای اوکراین روز 

به روز در حال افزایش است.
وی گفــت: موقعیت هایــی مانند جنگ اوکراین مســتلزم 

تقویت ممنوعیت بین المللی سلاح های بیولوژیکی است.
گزارش دی کارلو و استفاده از بمب های خوشه ای

معاون دبیرکل ســازمان ملل متحد در امور سیاسی حملات 
به غیرنظامیان و بیمارســتان ها در اوکراین را محکوم کرد 
و گزارش هایی از اســتفاده نیروهای روسی از »بمب های 

خوشه ای« در »حملات بی رویه« به اوکراین ارائه کرد.
خانم »رزمــاری دی کارلو« معاون دبیرکل ســازمان ملل 
متحد در امور سیاســی نیز گفت که بر اساس گزارش دفتر 
کمیساریای عالی حقوق بشر تلفات غیرنظامیان در اوکراین 
به یک هزار و 546 نفر از جمله 564 کشــته و ۹8۲ زخمی 

رسیده اگرچه که این آمار بیشتر از ارقام اعلام شده است.
دی کارلو افزود: دفتر کمیساریای عالی حقوق بشر گزارش 
های موثقی از اســتفاده از بمب های خوشــه ای  توســط 
نیروهای روســیه در مناطق پرجمعیت دریافت کرده است. 
حمــلات بی رویه، از جمله آنها که از بمب های خوشــه ای 
اســتفاده می کنند بر اســاس قوانین بین المللی بشردوستانه 
ممنوع اســت. این نوع از تســلیحات بــدون تمایز، اهداف 

نظامی و غیرنظامی  را هدف قرار می دهند.
دی کارلو افزود که ســازمان جهانی بهداشــت ۲6 حمله به 
مراکز ســلامتی را که باعث کشته شدن 1۲ نفر و مجروح 
شــدن 34 نفر دیگر شــده، شناسایی کرده اســت. ما این 

حملات را محکوم می کنیم.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهــی موضوع ماده 3 و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شــماره 1400603060۲۲000880  هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حــوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم نرگس علی زاده  
فرزند غلامرضا بشماره شناسنامه 0840015003 صادره از شهرکرد  دریک باب ساختمان به 
مساحت 118/56 متر مربع  پلاک ۲6۹1 فرعی از۲۷6  اصلی واقع در بخش 13  خریداری 
از مالک رسمی خانم فاطمه خجسته باقرزاده  محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض ، دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد . 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/1۲/0۷. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/1۲/۲۲
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان
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نماینده ادوار مجلس مطرح کرد؛
با حذف ارز ترجیحی مردم هم چوب را می خورند،هم پیاز را

مجلــس در لایحه بودجــه 1401 به دولت 
مجــوز حذف ارز ترجیحی را داد اما ســئوال 
اصلی آن اســت که دولت مــی تواند تبعات 

حذف ارز ترجیحی را مدیریت کند.
محمدرضــا خباز در گفتگو با نامه نیوز درباره 
توانایــی دولت برای کنترل و مدیریت تبعات 
حــذف ارز ترجیحی گفت: در اقتصاد ســالم 
هر گونه ترجیح و رانت محکوم اســت. وقتی 
قیمــت ارز مابه التفاوت داشــته باشــد خود 
زمینه فســاد را فراهم می کنــد بنابراین اگر 
ارز ترجیحی بــدون تبعات و آثار منفی اتفاق 

بیفتد، اتفاقی خوبی ارزیابی می شود.
وی افزود: اگر دولت بتواند با تولید بیشــتر، 
واردات به موقع و کنترل بازار جلوی افزایش 
قیمت هــا را بگیرد، برداشــتن ارز ترجیحی 
خوب اســت ولی من توان ایــن دولت نمی 
بینیم که قدرت انجام این کار را داشته باشد. 
6 ماه است که دستور دادند انبارهای گمرک 
تخلیه شــوند اما اتفاق قابــل قبولی در این 

زمینه نیفتاده است.
این تحلیلگر مســائل سیاســی یادآور شــد: 
در ابتدایی ترین مســائل مثل کنترل قیمت 
ســیب زمینی در بازار اتفاقــی نیفتاد. بخش 
خصوصــی آمد و از طریــق تلویزیون اعلام 
کرد »در کشــور گرجستان گوسفند زبح شده 
نرینه خوب کیلویی ۲8 هزار تومان تمام می 
شــود و ما با 40 هزار تومان آن را در اختیار 
مردم می گذاریم، به شرطی دولت همکاری 
کنــد و جلوی رانت ها را بگیــرد.« 6 ماه از 
این صحبت گذشــت اما ما روز به روز شاهد 

افزایش قیمت گوشت در بازار هستیم.
وی افــزود: امروز وضعیت طوری شــده که 
حتی افراد طبقه متوســط هم توان استفاده از 
گوشــت بره کیلویی 180 تا ۲00 هزار تومان 
را ندارند. الان دیگر برنج ایرانی از سفره افراد 

متوســط خارج شده است. در واقع حتی برنج 
را هم نمــی توانند کنترل کنند، چه طور می 
خواهند تبعات حــذف ارز ترجیحی را کنترل 
کنند.این فعال سیاسی اظهار کرد: می گویند 
»با پرداخت یارانــه به طبقات ضعیف جامعه 
این موضوع را جبــران می کنند« اما راهکار 
تشــخیص طبقات کم درآمد چیست؟ چیزی 
اعلام نمی کنند. یا برنامه ای ندارند یا همان 
یارانه نقدی را بــرای بخش اندکی از جامعه 

می خواهند زیاد کنند.
وی افــزود: هم اکنون کــه ارز ترجیحی به 
برخی نهاده هــای دامی قــرار می گرفت، 
گوشــت در دســترس طبقه متوسط جامعه 
نیســت بنابراین دولتی که توان کنترل یک 
قلم کالا را در جامعه ندارد چه طور می خواهد 
دست به این حرکت بســیار مهم، سنگین و 

طاقت فرســا بزد.خباز تأکید کــرد: با حذف 
ارز ترجیحی مخالف نیســتیم به شرطی که 
زیرســاخت های لازم برای آن فراهم شود و 
دولت بتواند به شــکل مناسب و درست بازار 

را کنترل کند.
وی ادامــه داد: در همیــن مدت حرف هایی 
بیان شده که واقعیت نداشته است. مثلا آقای 
رئیســی جمهور گفت »قیمت کالاها کاهش 
یافته اند« اما مــردم می دانند که این حرف 
واقعیت ندارد. نه تنها به ســر ســفره مردم 
چیزی اضافه نشد بلکه ظرف همین چند ماه 

خیلی موارد از سر سفره مردم برداشته شد.
این نماینده ادوار مجلــس بیان کرد: رئیس 
جمهور گفته »خــط فقر مطلق را تا عید می 
خواهیم از بین ببریــم«، رئیس کمیته امداد 
اعلام کرد »خط فقر امروز 10 میلیون تومان 

اســت و 30 میلیون نفر درآمدی کمتر از 10 
میلیون تومــان در ماه دارند بنابراین زیر خط 
فقر هستند«، حالا دولت چه طور می خواهد 
به این سرعت خط فقر مطلق را از بین ببرد؟ 
مگر آنکه بتواند معجزه کند اما با روش های 
علمی و کارشناســی روز دنیا این حرف ها به 

وقوع نخواهد پیوست.
وی افزود: یادمــان نرفته که وزیر کار دولت 
ســیزدهم در ماه های نخست وزرات گفت 
»با یک میلیون تومان می شود یک فرصت 
شغلی جدید ایجاد کرد«، همه می دانند این 
حرف واقعیت ندارد و اگر به مردم بگویند هر 
کس چنین شــغلی می خواهد ثبت نام کند، 
کســی ثبت نام نمی کند چــون می دانند با 

واقعیت فاصله زیادی دارد.
این فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: وقتی 

اعــلام کردند می خواهیم لــوازم خانگی از 
خــارج وارد نکنیم، من گفتــم »اتفاق خوبی 
است اگر قدرت کنترل بازار را داشته باشند«. 
الان آمار مجموعه وسایل خانگی ساخته شده 
داخل انبارها مشــخص باشــد، آنها هم طی 
پروسه ای مجبور باشند بدون افزایش قیمت 
آن را در اختیار مردم بگذارند. در نهایت مردم 
هــم چوب را خوردند، هم پیــاز را خوردند و 

جریمه را دادند.
وی افــزود: حذف ارز ترجیحی نوعی جراحی 
اقتصادی کشــور اســت، پس اصل آن قابل 
قبول اســت ولی به شرطی که مریض وقتی 
به اتاق عمل رفت، زنده بیرون بیاید. نه آنکه 
می دانیم در حین عمل جراحی از بین خواهد 
رفــت. یقیــن داریم در وضعیتــی که دولت 
تــوان کنترل قیمت ها و نظــارت بر بازار را 
ندارد،حذف ارز ترجیحی به فشــار بیشتر بر 

طبقه ضعیف جامعه منجر خواهد شد.   

تورم کدام کشورها از ایران بالاتر است؟
هـر چنـد در ماه هـای گذشـته بـا برنامه ریـزی دولت، رونـد تـورم در اقتصاد ایران کاهشـی 

شـده امـا ایـن آمـار همچنان نسـبت به میانگیـن جهانی بالاتر اسـت.
بـر اسـاس جدیدتریـن بررسـی هایی کـه اتـاق بازرگانـی تهـران انجـام داده، مقایسـه تورم 
کشـورهای منتخـب نشـان می دهد کـه همچنان آرژانتیـن بالاتریـن تـورم را دارد. تورم در 
ایـن کشـور آمریـکای جنوبـی بیـش از 50 درصـد تخمیـن زده می شـود. پـس از آن ترکیه 

دارد. قرار 
همسـایه غربـی ایـران کـه از چنـد ماه قبـل با شـوک های اقتصـادی جدیدی مواجه شـده، 
هنـوز نتوانسـته راهـی بـرای کاهـش نـرخ تورم پیـدا کنـد و این نـرخ در ترکیه بـه بیش از 
48 درصـد رسـیده اسـت. تـورم ایـران نیز در ایـن مدت حـدود 35 درصد تخمین زده شـده 

و بـه ایـن ترتیـب تـورم ترکیه حـدودا 13 درصـد بیش از ایران اسـت.
در رده هـای بعـدی ایـن بررسـی، پاکسـتان بـا 13، برزیل بـا 10، لهسـتان با ۹ و روسـیه با 
هشـت درصـد قـرار گرفته انـد. البتـه در روزهای گذشـته و پس از حملـه به اوکرایـن، تورم 
روسـیه نیـز بـه شـکل قابـل توجهـی افزایـش یافتـه کـه احتمـالا خـود را در گزارش هـای 
بعـدی نشـان می دهـد. در بررسـی های انجـام شـده تـورم آمریکا نیز بـه حـدود ۷.5 درصد 

رسـیده کـه نسـبت بـه ماه هـای قبل افزایشـی قابـل توجـه را نشـان می دهد.
در میـان کشـورهای بررسـی شـده چین بـا تورمی کمتر از یک درصد و عربسـتان سـعودی 
بـا تـورم 1.۲ بهتریـن عملکـرد را داشـته اند. آمارهـا نشـان می دهـد که تـورم ایـران حدودا 

6.8 برابـر تـورم عـراق و ۲.8 برابر تورم پاکسـتان بوده اسـت.
اتـاق بازرگانـی تهـران همچنین وضعیت تولیـد کالاهای منتخـب صنعتی در اقتصـاد ایران 
تـا پایـان دی مـاه را نیـز بررسـی کـرده اسـت. بـر ایـن اسـاس تولیـد ایـن کالاها بـه طور 
میانگیـن رشـد 4.3 درصـدی را بـه ثبت رسـانده اسـت و در میان 36 کالای بررسـی شـده، 

۲3 کالا رشـد تولیـد داشـته اند.
در میـان ایـن کالاهـا، تولیـد کامیـون، چـرم، روغن سـاخته شـده نباتـی، اتوبوس، شـمش 
آلومینیـوم، ماشـین لباسشـویی و دوده بیشـترین افزایـش را نسـبت بـه مدت مشـابه سـال 

قبـل به ثبـت رسـانده اند.
الیـاف الریلیـک، چینـی بهداشـتی، الکترو موتور، پودر شـوینده و نخ سیسـتم پنبـه ای و فیبر 

نیـز بیشـترین کاهش تولیـد را به ثبت رسـانده اند.

  پرداخت وام به کارگزاری ها در چه 

مواردی مجاز است؟
بانـک مرکـزی مصوبه شـورای فقهی درباره »عقد تسـهیلاتی قابل اسـتفاده در تسـهیلات 

اعطایـی بـه شـرکت های کارگـزاری فعال در بـازار سـرمایه« را ابلاغ کرد.
اردیبهشـت مـاه امسـال بخشـنامه اعطـای تسـهیلات بـه شـرکت های  بانـک مرکـزی 
کارگـزاری، شـرکت های سـرمایه گذاری و هلدینـگ را بـرای اجـرا بـه شـبکه بانکـی ابلاغ 

. د کر
براسـاس ایـن بخشـنامه، اعطای تسـهیلات به شـرکت های کارگـزاری در چارچوب ضوابط 
و مقـررات مربـوط بلامانـع بـوده و حداکثـر مجمـوع تسـهیلات اعطایـی بـه هـر شـرکت 
کارگـزاری در سـطح کل شـبکه بانکـی، حداکثـر معـادل پنـج برابـر حقوق صاحبان سـهام 
شـرکت کارگـزاری بـر اسـاس آخریـن صورت هـای مالـی حسابرسـی شـده شـرکت مزبور 
اسـت.همچنین اعطـای تسـهیلات به شـرکت های سـرمایه گذاری و هلدینـگ در چارچوب 

ضوابـط و مقـررات مربـوط بلامانع اسـت.
پیـرو این بخشـنامه شـورای فقهی بانـک مرکزی »مبنای قـراردادی تسـهیلات اعطایی به 
شـرکت های کارگـزاری« را مـورد بررسـی قـرار داده و بانـک مرکـزی مصوبه این شـورا را 

به شـرح زیـر ابلاغ کرده اسـت:
اعطای تسـهیلات توسـط مؤسسـات اعتباری به شـرکت های کارگـزاری در چارچوب موارد 

زیـر مغایر با موازین شـرع نیسـت:
1. مؤسسـه اعتبـاری در قالـب قـرارداد وکالـت، تسـهیلات را در اختیـار شـرکت کارگزاری 
قـرار می دهـد تـا آن شـرکت زمینـه مشـارکت مؤسسـه اعتبـاری را بـا متقاضیـان در زمینه 
خریـد و فـروش سـهام فراهـم نمایـد. در ایـن روش، شـخص دریافـت کننـده تسـهیلات، 
معـادل تسـهیلات اعطایـی مؤسسـه اعتبـاری کـه از طریـق شـرکت کارگـزاری بـه آن 
تخصیـص یافتـه، در سـهام خریـداری شـده بـا موسسـه اعتبـاری شـریک خواهد بـود. در 
روش مذکـور، شـرکت کارگـزاری از یـک طرف وکیل مؤسسـه اعتبـاری و از سـوی دیگر، 
وکیل شـخص دریافت کننده تسـهیلات )خریدار سـهام( محسـوب شـده و نسـبت به خرید 

و فـروش سـهام اقـدام می نمایـد.
۲ -اعطـای تسـهیلات بـه شـرکت های کارگـزاری در قالب قـرارداد مرابحه نیـز امکان پذیر 

است.

  ارسال لایحه بودجه ۱۴۰۱ به مجلس؛ تا 
اواسط هفته

سـخنگوی شـورای نگهبـان گفـت: اعضـای شـورا در حـال بررسـی لایحـه بودجـه 1401 
هسـتند و تـلاش داریـم تـا اواسـط ایـن هفتـه، لایحـه بودجـه بـه مجلس ارسـال شـود.

هـادی طحان نظیـف در مصاحبـه بـا خبرگـزاری صدا و سـیما، افـزود: ماده واحـده و تبصره 
لایحـه بودجـه چنـد روز قبل به شـورا ارسـال شـد و اعضا نیـز در نوبت های صبـح، عصر و 

شـب بـه صورت جامـع و دقیق در حال بررسـی آن هسـتند.
سـخنگوی شـورای نگهبـان گفت: البتـه هنوز جداول لایحه بودجه به شـورا ارسـال نشـده 
و تاکیـد مـا ایـن اسـت کـه نماینـدگان آن را زودتـر ارسـال کنند، چـرا که در پیوسـت هایی 

از جـداول، معمـولا مـواردی وجـود دارد کـه باید با شـرع و قانون اساسـی منطبق شـود.
طحان نظیـف ادامـه داد: طبـق قانون، شـورای نگهبان برای بررسـی لایحه بودجـه 10 روز 
فرصـت دارد و حتـی امـکان تمدیـد ایـن 10 روز نیـز وجـود دارد، امـا اگـر این مـدت را در 
نظـر بگیریـم ایـن بررسـی به سـال آینده کشـیده می شـود، بنابراین همـه اعضا با پشـتوانه 
پژوهشـکده شـورا تـلاش می کننـد، در سـریع ترین زمان ممکـن لایحه بودجـه 1401 را به 
مجلـس تقدیـم کننـد، بـه ویـژه اینکه ممکن اسـت برای بررسـی رفـع ابهامات و ایـرادات، 

رفـت و برگشـتی بین مجلس و شـورا وجود داشـته باشـد.
حجت الاسـلام والمسـلمین اعرافـی عضـو حقوقدان شـورای نگهبـان گفـت: اگرچه لایحه 
بودجـه 1401، را براسـاس تطبیـق شـرع و قانون اساسـی بررسـی می کنیم، امـا در مجموع 

فرآینـد بررسـی در مسـیر مصالح عامه اسـت.
اعرافـی افـزود: بـرای فرآینـد بودجه نویسـی اقدامـات مناسـبی صـورت گرفته اسـت، اما در 
عیـن حـال معتقدیـم کار اصلـی باید روی اصلاح سـاختار بودجه از سـوی دولـت و مجلس 
باشد.حجت الاسـلام والمسـلمین سـید احمـد خاتمی دیگر عضـو حقوقدان شـورای نگهبان 
بـا اشـاره بـه تلاش اعضای شـورا برای بررسـی دقیق و سـریع لایحـه بودجه و ارسـال آن 
بـه مجلـس گفـت: بـا اینکه زمان مهم اسـت، امـا اعضا هیچ چیـز را فدای دقـت نمی کنند.
وی بیـان کـرد: بررسـی لایحـه بودجـه 1401 عـلاوه بـر مبتنـی بـودن بـر شـرع قانـون 

اساسـی، نبایـد خروجـی آن فشـار بیشـتر روی مـردم باشـد.

با خبرباشید

آیا طرح صیانت از نظر اقتصادی قابل اجراست؟
یک کارشــناس اقتصادی معتقد است طرح 
صیانت از حقوق کاربران به لحاظ اقتصادی 
بــه هیچ عنوان امکان اجــرا ندارد و طرحی 
است که مبانی اقتصادی در آن نادیده گرفته 

شده است. 
 بهمــن فلاح، کارشــناس بازارهــای مالی 
و پژوهشــگر اقتصــادی در کلاب  هاوس 
خبرانلاین بــا عنوان اینکه طرح صیانت چه 
بلایی بر ســر اقتصاد می آورد؟ گفت: من به 
هیچ عنوان به مبانــی فکری طراحان طرح 
صیانت کاری ندارم اما بررسی های اقتصادی 
ما نشــان می دهد که این طرح فاقد امکان 
اجرایی اســت چون بار مالی اجرای آن برای 

اقتصاد ایران بسیار سنگین است . 
 وی در توضیح ایــن مطلب تاکید کرد: من 
فکــر می کنــم طراحان این طــرح به هیچ 
عنوان مساله اقتصاد را مد نظر قرار نداده اند 
و منتقدان طرح نیز بیش از حد، این افراد را 
جدی می گیرند چون این طرح اصلا اجرایی 

نیست . 
فلاح با بیــان اینکه طرح صیانت را بیش از 
سه بار خوانده است، گفت: اگر قرار باشد دیتا 
در ایران به شیوه پیش بینی شده در این طرح 
مورد ممیزی قرار گیــرد، درآمد اپراتورها از 
میان می رود و این مساله اصلا قابل اغماض 

نیست . 
 وی هزینــه اجرای این طــرح را حداقل در 
هر ماه پنج هزار میلیــارد تومان اعلام کرد 
و گفــت: اپراتور اول ایــران ماهانه هفتصد 
میلیارد تومــان حقوق پرداخت می کند و هر 
ماه هزینه نگهداری در این اپراتور نزدیک به 

دویست میلیارد تومان است. 
فلاح بــا تاکید بر اینکه ســال آینده میزان 
حقوق به بالاتر از هــزار میلیارد تومان تنها 
در یــک اپراتور خواهد رســید، ادامه داد: با 
احتســاب تمامی اپرتورها در ســال نزدیک 
به پنج هزار میلیــارد تومان حقوق و هزینه 

نگهــداری پرداخــت می شــود و اتفاقا این 
اپراتورها بیش از صد هزار نفر نیروی انسانی 

دارند . 
 او گفت: ایــن اپراتورها نیز متعلق به بخش 
خصوصی نیســتند، بلکه به بخش خصولتی 
که وابســته به همفکران همیــن طراحان 
هســتند تعلق دارند و باید دیــد با توجه به 
هزینه عجیب اجرای این طرح ، واقعا امکان 
فعالیت اقتصادی و اداره همین صد هزار نفر 

کارمند وجود خواهد داشت ؟
صنعت آی تی در بحران

این کارشــناس بازارهای مالی و پژوهشگر 
اقتصادی گفت: شــخصا مســاله اقتصادی 
ناشــی از اجــرای طرح را به اطــلاع آقای 
قالیبــاف از طریق آقای قربانــزاده ) رییس 
کنونی ســازمان خصوصی سازی( رساندم و 
به هر حال در شــرایط فعلی دولت با کسری 
بودجه اشــکاری روبروست و همین حالا نیز 
با فروش اوراق نمی تواند این هزینه را تامین 
کند ، در نتیجه چطور ممکن است هزینه 60 
هزار میلیارد تومانــی اجرای این طرح برای 
یک ســال را ، ان هم  بــه پول امروز بتواند 

تقبل کند . 
وی با اشــاره به استخدام های بی ضابطه در 
اپرتورها گفت: از ایــن موضوع که بگذریم، 
می بینیم همن حالا نیــز صنعت آی تی در 
ایران زمین خورده و اپراتورها برای پرداخت 
حقوق و عیدی خودشــان با مشــکل روبرو 
بودند، حال می شود چنین هزینه گزافی را به 
کشــور تحمیل کرد و این هزینه از کجا قرار 

است تامین شود؟
او تاکید کرد: مــن اصلا به بعد ایدئولوژیک 
قضیه کار ندارم اما اگر شما فردا فلان شبکه 
اجتماعی که بخش مهمی از مصرف دیتا بر 
آن استوار است را فیلتر کردید، مطمئن باشید 
که درامد اپرتــور کاهش خواهد یافت و این 

یک اتفاق مسلم و بدیهی است. 

فلاح اضافه کــرد: معتقدم که تاریخ مصرف 
این طرح ها بــا توجه به مشــکلات عمده 
اقتصادی گذشته است و بی تردید این هزینه 

از جیب اپرتورها باید تامین شود . 
وی گفــت: ماجرای این طــرح که ماهیتی 
رگولاتــوری دارد، بــه اختــلاف نظر اقای 
جهرمی با اپراتورها بــاز می گردد و این ها 
تــلاش کردند طرحی تدویــن کنند که اگر 
وزیری غیر همســو روی کار امد دیگر دچار 
مشکل نشوند . فلاح گفت: اهل فن می دانند 
کــه ما در حوزه »ویــس« یعنی صدا درآمد 
نداریم و بخــش مهمی از درآمد اپرتورها به 
حوزه دیتا مرتبط است از این رو اگر بخواهیم 
دیتا را مدیریت کنیم و ممیزی بر ان به این 
شــیوه اعمال کنیم باید بپذیریم که سالانه 
60 هزار میلیارد تومان هزینه پرداخت کنیم 
. حال گردانندگان این ماجرا و موافقان باید 
روشــن کنند کــه محل تامیــن این هزینه 
چیست تا بتوانیم بر سر سایر مسائل صحبت 

کنیم . 
برای فیلتر، قانونی نیاز نیست

احمــد کارامد ، از طراحــان و موافقان طرح 
صیانــت نیــز در نشســت خبرآنلایــن در 
کلاب هــاوس بــا تاکید بر اینکه ســخنان 
مخالفان مستند نیست و در راستای ترساندن 
مردم اعلام می شود، تاکید کرد: این روزهای 
روسیه و ایران را ببینید. امروز خبری آمد که 
واتس اپ برخی مسولان پاک شد. واتس اپی 
که در آن اطلاعات نظام را جابه جا می کردند. 
از این رو بهتر است دوستان با توجه به منافع 

ملی همه مردم صحبت کنند. 
وی در پاســخ به این اعتراض که مسئولان 
نظام طبیعی اســت کــه نباید با اســتفاده 
از واتــس آپ اســناد نظــام را منتقل کنند، 
عقب نشــینی کرد و گفت: منظور من کنایه 

به مسئولان بود. 
شــرایطی  در  داد:  توضیــح   وی ســپس 

هستیم که دوســتان مردم را می ترسانند که 
می خواهنــد اینترنت را قطــع کنند. عاقلان 
می دانند این طــرح ربطی به قطعی اینترنت 
ندارد. می گویند قرار است اینستاگرام را فیلتر 
کنند در حالی که جمهوری اســلامی برای 
بستن پلتفورم نیازی به طرح صیانت ندارد. 

فلاح اضافــه کرد: اگر جمهوری اســلامی 
بخواهد مردم در پلتفرمی نباشــند، نیازی به 
تصویب قانون ندارد و می تواند همان اقدامی 
که برای پلتفرم ســیگنال انجام داد را اینجا 
نیز انجام دهد. دیدید که یک شــبه چگونه 

سیگنال را تعطیل کرد. 
 کارآمد گفت: همیــن حالا مگر در ترافیک 
اینترنــت اتفاقاتــی نمی افتــد؟ مگر کلاب 
هاوس به راحتی فیلتر شد و به هیچکس هم 
جواب ندادند. پس جمهوری اسلامی نیاز به 

قانون برای بستن پلتفرم ها ندارد. 
اعتراض به حضور مسئولان در توییتر

کارشــناس بازارهــای مالی و پژوهشــگر 
اقتصادی در توضیح ایــن مطلب افزود: در 
عین حال همه مخالفین می گویند ما مخالف 
قانونگذاری در این راســتا نیســتیم بلکه از 
اعمال ســلیقه می ترسیم و احتمال می دهیم 
امثال آقای  مســولان اجراکننده این ماجرا 
مومن نسب هستند و ممکن است سواستفاده 
انجام دهند. مــا چیزی را ذبح می کنیم قبل 
از اینکه اتفاق بیفتــد. پس باید هیچ قانونی 
را تصویب نکنیم چون ممکن اســت باعث 
سواســتفاده شــود.وی با تاکید بــر اینکه 
مخالفان طرح جایگزین ارائه نمی دهند. ادامه 
داد: بارها از دوســتان مخالف پرسیدم طرح 
جایگزین شما چیست؟ اما پاسخی نمی گیریم 
. از نظر ما هم طرح خالی از اشتباه نیست و 
خوبی قضیه اینجاست که طرح اصل هشتاد 
و پنجی شد تا کار کارشناسی روی آن انجام 

گیرد.  
فــلاح با اشــاره بــه اینکه بنــده هم روی 

طرح نقد دارم، اضافه کــرد: برای اولین بار 
جمهوری اسلامی قانونی را تصویب می کند 
کــه نگاهش به فضــای مجــازی از نگاه 
تهدیدمحــور به نگاه فرصت محــور تبدیل 
می شــود. ما در بدو ورود بــه قانونگذاری، 
قانون جرایم رایانه ای را داشــتیم که طبیعتا 

در آن فضا قابلیت رشد نداشتیم. 
وی گفت: متاســفانه ما در توییتری حضور 
داریم که وقتی می خواهیم وارد شویم اجازه 
نصــب با آی پی ایران را نمی دهد و آن وقت 
مســئولان نظام در این شبکه حضور دارند و 

به رگ غیرتشان هم بر نمی خورد. 
فلاح گفت: قانونی نوشته شده که مسدودی 
در آن وجــود نــدارد. اگر هم گفته کســی 
مجرم اســت مسئولی را که ترک فعل کرده 
مجرم می داند. در این قانون تکلیف کســب 
و کارهای نوین روشــن می شود تا اتحادیه 
کسب و کارهای اینترنتی نتوانند سایت های 

صاحبان کسب و کار را فیلتر کنند . 
وی اضافه کرد: از مخالفان خواهش می کنم 
بگوینــد کجای این طرح باعث مســدودی 
می شــود؟ در آخر اعمال خط مشی ترافیکی 
است که کار مرحله هشــتم برخورد با یک 
پلتفرم غیرمجاز اســت. همه ذهنشان روی 
محدود کردن ترافیک مــی رود ولی اینطور 
نیســت. اگر بخواهیــم محــدود کنیم که 
همین الان محدود کرده ایم و نیازی نیست 
جمهوری اسلامی برای طرح صیانت فحش 
بخــورد .این ســخن وی با اعتــراض امید 
ســلیمی حقوقدان و روزنامه نگار روبرو شد 
. وی در اعتــراض به این حرف گفت: چطور 
شــما خود را نماینده جمهوری اسلامی می 
دانیــد و از قول جمهوری اســلامی چنین 
ســخنانی را می گویید در حالی که به عنوان 
یک علاقمند به این نظلــم می گویم اصلا 
چنین نیست که توقیف و فیلتر در این کشور 

نیازی به قانون نداشته باشد.

یقین داریم در 

وضعیتی که دولت توان 

کنترل قیمت ها و نظارت 

بر بازار را ندارد، حذف 

ارز ترجیحی به فشار 

بیشتر بر طبقه ضعیف 

جامعه منجر خواهد شد
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

داریوش کاردان: برخی مجری بازیگرها به زور تلویزیون را تسخیر کرده اند

دیر فهمیدند مردم به طنز نیاز دارند
داریــوش کاردان همزمان در اجرا و بازیگــری فعالیت دارد، بر این باور 
است که »اجرا و بازبگری به طور همزمان توانایی می خواهد اما برخی 
مجری بازیگرها به زور تلویزیون را تسخیر کرده اند!« او که مدتی است 
ایفای نقش در سریال تاریخی »جشن سربرون« را پایان رسانده، از این 
مجموعه به عنوان یکی از خوشــبختی هــای کاری اش یاد می کند و 
می گوید: »بی صبرانه منتظر پخش این ســریال هستم؛ چون واقعا این 

مجموعه را یک کار خوب و ارزشمند می دانم.«
این طنزپرداز درباره وضعیت ســریال های کمدی و طنز تلویزیون هم 

چنین می گوید: »دیر یادمان افتاد مردم به طنز احتیاج دارند...«.
او که پس از ســال ها با اجرای برنامه »تاک« به عرصه اجرا بازگشــته 
اســت و این حرفه را در کنار بازیگری ادامه می دهد، مهمترین آرزو در 

سال جدید برای مردم کشورش را »عدالت« عنوان می کند.
کاردان در گفت وگویی با ایســنا می گویــد: خودم آرزو زیاد دارم اما اگر 
بخواهم برای مردم کشــورم آرزو کنم، تنهــا عدالت می خواهم. اینکه 
کودکی در زباله ها دنبال غذا نگردد، کســی کلیه اش را به خاطر مسائل 
مالی نفروشــد. این اتفاقات برای هر کشوری آسیب است و من آرزویم 

این است ما در کشورمان از این آسیب ها نداشته باشیم.
ایفای نقش در سریال هایی که هنوز پخش نشده

ایــن هنرمند دربــاره اینکه آیا اخیراً برای بازیگری از ســوی تلویزیون 
پیشــنهاد جدیدی به او شده است؟ پاســخ داد: چند پیشنهاد داشتم اما 
با شرایط زمانی من همخوانی نداشــتند و نشد همکاری کنم. من چند 
ســریال آماده پخش دارم اما نمی دانم چرا پخش نمی کنند. سریالی به 
نام »دنیای گمشده« برای شبکه دو سیما ساخته شد و خیلی وقت است 
که تصویربرداری اش به پایان رسیده اما نمی دانم چرا پخش نمی شود؟! 
گویا به آرشــیو صداوسیما رفته است. این سریال یک طنز واقعی درباره 
زندگی روســتایی بود و من در آن نقش یک روحانی را بازی می کردم و 

خیلی هم به نظرم خوب از آب درآمده بود.
کاردان سپس به ایفای نقش در سریال »8۷ متر« به کارگردانی کیانوش 
عیاری اشــاره کرد که آن هم پخش نشد و تصریح کرد که »نمی دانم 
چه اتفاقاتی برای این ســریال افتاد.« او گفت: در این سریال هم نقش 
یکی از دو حقه بازی را داشتم که می خواهند خانه را از چنگ صاحبش 

دربیاورند. 
بی صبرانه منتظر پخش »جشن سربرون« هستم

وی درباره همکاری با مجتبی راعی در سریال تاریخی »جشن سربرون« 
که مدتی اســت تصویربرداری آن به پایان رسیده، توضیح داد: به شدت 
منتظر پخش »جشــن سربرون« هستم و به نظرم کار خیلی خوبی شده 
اســت. یکی از خوشــبختی های من این است که با اعتمادی که آقای 
راعی به من داشــتند توانستم در این مجموعه نقش قوام را بازی کنم و 
خیلی هم از این نقش خوشم آمد. »جشن سربرون« محیط خیلی خوبی 
داشــت و همه با هم دوست بودند. آقای نجاریان به عنوان تهیه کننده 
از هیچ تلاشــی فروگذار نکردند، هنوز سازمان صداوسیما پول به آقای 
نجاریان نداده اســت که با برخی عوامل تسویه حساب کنند اما دوستان 

به ایشان اعتماد دارند.

»کاردان که در زمینه اجرا برنامه هایی چون صندلی داغ، مســابقه ثانیه 
ها و نوروز ۷5 و ۷6 و ... را در کارنامه دارد،  در پاســخ به پرسشی مبنی 
بر اجرا و بازیگری همزمان، اظهار کرد: متاســفانه ما مجری بازیگرانی 
داریم که طی این ســال ها تلویزیون را تســخیر کرده اند. چندین سال 
پیش در همین زمینه از من ســوال پرسیدند که توضیحاتی ارائه دادم و 
برخی دوســتان خوششان نیامد. متاسفانه گویا نمی شود برخلاف برخی 
ها صحبت کرد. اعتقاد شــخصی من این است که هرکسی اگر ۲0 کار 
هم بلد است حق دارد که انجام بدهد. مثلا اگر کسی واقعاً مجری خوبی 
باشــد، بازیگر خوبی هم باشد چه اشــکالی دارد که هر دو کار را با هم 
انجام بدهد، این کار توانایی می خواهد؛ اما متاســفانه مشــکل از جایی 
شــروع می شود که برخی بلد نیستند و به زور به مردم تحمیل می کنند؛ 
بنابراین نهایت کارشــان تعریف کردن جوک هــای تلگرامی و فضای 

مجازی است.
کنترلی در تلویزیون نیست

این کارگردان و دوبلور در ادامه صحبت های بالا تصریح کرد: کســانی 
هستند که در بخش اجرا تبحر دارند. برخی بازیگری را خوب انجام می 
دهند و بعضی دوســتان در دوبله موفق هستند که هر یک می توانند در 
حوزه کاری خود فعال باشــند. پس اجازه بدهید بقیه هم فعالیت کنند نه 
اینکــه همه را از صحنه به در کنید! نه اینکه چهار الی پنج آدم داشــته 
باشــید و بگویید همین ها مجریان ما هستند. به نظر می رسد مدیریت 
و کنترلی روی تلویزیون نیســت و انگار ســفره ای پهن شده که برخی 
دوستان استفاده می کنند و کسی را هم راه نمی دهند. من عددی نیستم 
که بخواهم از خودم تعریف کنم اما اگر به سابقه من نگاه کنید می بینید 
که اجراهای خوبی داشــتم اما چه می شود که آدمی مثل من دیگر نمی 
رود؟ وگرنه ما عاشق کارمان هستیم اما فضا را به گونه ای طراحی کرده 

اند که منِ هنرمند نروم.
او خاطرنشان کرد: در حوزه بازیگری هم نام نمی برم اما افرادی هستند 
که طی این ســال ها کارگردان شــده اند و بارها از من خواستند که در 
کارهایشان بازی کنم اما وقتی سناریو را خواندم واقعا از تعجب وا ماندم. 
اتفاقــاً پول خوبی هم می دادند اما من قبول نکردم و گفتم نمی آیم. من 
44 ســال از عمرم را صرف کار هنری کــرده ام و اندک آبرویی برای 

خودم جمع کرده ام. از نظر من یک کار باید بیارزد که آدم قبول کند.
شأن آدم ها مهم تر از بحث مالی است

وی در عین حــال برنامه »تاک« را از جمله کارهــای مفید تلویزیون 
معرفی کرد و گفت: برنامه »تاک« قرار اســت در ایام نوروز به شــکل 
ویژه با ســاختاری متفاوت تر از قبل و فضایی شاد هر شب پخش شود. 
به نظرم این برنامه ارزش داشــت که من اجــرای آن را قبول کردم و 
همکاری ام را ادامه خواهم داد. احســاس کردم »تاک« مفید اســت و 
حرفــی برای گفتن دارد این خیلی مهم اســت که اگر برنامه ای حداقل 
مفید نیست مضر هم نباشد. به نظرم حتی اگر دستمزدش هم کم باشد 
هیچ اشــکالی ندارد و اصلا مهم نیســت. مگر آدم چقدر نیاز دارد؟ بس 
است دیگر؛ شأن آدم ها مهم تر از بحث مالی است. پول و دستمزد همه 

چیز نیست و گرسنه با نصف نان سنگک سیر می شود.

حوزه طنز خطرناک است
بازیگر ســریال های »سال های مشــروطه«، »معمای شاه«، »کلاه 
پهلوی« و »وارش« در ادامه این گفت وگو درباره ارزیابی اش از سریال 
هــای تلویزیونی و افُــت مخاطبان به ویژه در حــوزه طنز و اینکه چه 
پیشــنهادی برای بهبود اوضاع دارد؟ اینگونه گفــت: حوزه طنز، حوزه 
خطرناکی اســت و متاسفانه مســئولان این حوزه یا به این خطر واقف 
نیســتند و یا اهمیت نمی دهند، چون بیشتر از یک متر جلوی پایشان را 
نمی بینند؛ به عنوان مثال ســال ها پیش با من درباره سری اول سریال 
»زیر آسمان شهر« صحبت کردند که گفتم به نظرم سریال موفقی بود 
و من خوشــم آمد و در کنار خانواده به این مجموعه خندیدیم اما وقتی 
گفتند می خواهند ســری دوم را بسازند، من گفتم خواهش می کنم این 
کار را نکنیــد، بگذارید این مزه زیر دهن مــردم بماند. من معتقدم اگر 
یک آدم توان دارد که سریال دیگری بسازد که همانقدر نمکین، جذاب 
و موفق باشد، خُب یکی دیگر بســازد و اگر ندارد پس می خواهد از آن 
اســمی که در گذشــته در کرده، با یک کار آبکی راهش را ادامه بدهد. 

خیلی کم پیش می آید که سریال ها بعد از سری اول موفق شوند.
متلکی که مدیران اشتباه متوجه شدند

کاردان ســپس در بحث انبوه ســازی مجموعه های طنز تلویزیون به 
خاطــره ای که مربوط به ۲0 ســال پیش بود اشــاره و اظهار کرد: من 
بیش از ۲0 ســال پیش در نشستی شرکت کردم که چند تن از دوستان 
وزارت ارشاد و ســازمان صداوسیما هم حضور داشتند و از من خواستند 
پای تریبون بروم و صحبت کنم که من رفتم و با شــوخی گفتم آقایان 
محترم! مدیران! بس کنید این خندانــدن مردم را، ملت آنقدر خندیدند 
روده هایشــان به دور گردنشان پیچید! هر شــب یک عده از خنده به 
بیمارستان می روند، نکنید این کارها را، کاری کنید مردم بتوانند قرص 
آرامبخش بخورند، با خنده هایی که شــما ایجاد کردید افسردگی ها از 
بین رفت. من آن زمان مَتَلــک انداختم و حرفم را وارونه گفتم که چرا 

مردم را نمی خندانید؟ ولی آنها بر عکس متوجه شدند.
او تاکید کرد: به نظرم در بخش تولید طنز، لزومی به انبوه سازی نیست. 
شما اگر توانستید به عنوان مثال بعد از ۲0 سال یک فیلم سینمایی مثل 
»اجاره نشــین ها« را بســازید، اصلًا هر 10 سال یک بار یک نمونه از 
آن را بســازید؛ چه کســی گفته مردم را هر شب به زور با کلمات زشت 

بخندانید؟!
کاردان با بیان اینکه »متاســفانه دوستان دیر فهمیدند که مردم به طنز 
احتیاج دارند و الان هم انبوه ســازی می کنند«، تصریح کرد: کسی که 
نتواند مردم را بخنداند، قطعاً از حرکات و تکیه کلام های زشت استفاده 
می کند. در حوزه ســینما که دیگر هیچ، هرچه از دهانشــان درمی آید 
می گویند تا فقط مردم بخندند! چرا درســت حرکت نمی کنید، نه افراط 
کنید و نه تفریط. در هالیوود و کشورهای دیگر شش ماه تمام سناریو می 
نویســند، سه ماه پیش تولیدشان زمان می برد و بعد وارد مرحله انتخاب 
بازیگر و ساخت می شوند و ادعایی هم ندارند. چه کسی گفته ما هر شب 
باید مردم را بخندانیم؟ مــا نمی توانیم، آن هم خنداندن مردم ایران که 
خودشان بسیار طناز هستند و وقتی اتفاقی در جامعه می افتد تا به فضای 

مجازی و جوک برسد، فقط سه ثانیه طول می کشد.
خوشحالم که به »جوکر« دعوت نشدم

داریوش کاردان ســپس در پاســخ به اینکه آیا برای برنامه »جوکر« از 
شما شده اســت؟ تصریح کرد: خوشحالم که مرا دعوت نکردند. شخصا 
برنامه هایی که می گویند، جان من بخندید را اصلا دوست ندارم. فقط 
»جوکر« نیســت، برنامه های دیگری هم در تلویزیون داریم که شــاید 
برای هر کدام از آنها بالغ بر ۲0 بار از من دعوت شــد و گفتم نمی آیم. 
بیایم اســم و فامیلم را بگویم، بگویــم کی به دنیا آمدم، چند بچه دارم، 

همه این ها در اینترنت موجود است. از من چه می خواهید؟
طنز خیلی جدی است

او در بخشی دیگر درباره اینکه خودتان بیشتر به مقوله طنز علاقه دارید 
یا کارهای جدی؟ خاطرنشــان کرد: از نظر من طنز خیلی جدی اســت 
و تفاوتی میان طنز و جدی قائل نیســتم و حتی طنز را ســخت تر می 
دانم. گریاندن مردم خیلی آسان است، شما اگر در یک سریال، جوانی را 
نشــان بدهید که خدایی ناکرده ماشینی از روی آن رد شود و بعد مراسم 
ختم نشان دهید به راحتی مردم گریه می کنند اما اگر توانستید مردم را 
بخندانید آن وقت اســت که موفق شده اید، آن هم نه با آفتابه و پیژامه 
بلکه طنز موقعیت و درست؛ بنابراین وقتی من خودم طنز را کاملًا جدی 
می بینــم اصلا برایم کار جدی و طنز نفاوتی ندارد. مهم این اســت که 
بتوانم در کارهایم نقشم را در بیاورم. قصه که خوب باشد و بتوانم نقشم 

را در بیاورم، حتما قبول می کنم و فرقی ندارد.
وقتی دستور قتل امیرکبیر را دادم گریه می کردم

این هنرمند با اعتقاد بر اینکه اساســا درآوردن نقش های منفی بســیار 
ســخت است، یادآور شــد: به عنوان مثال ما که آزارمان به یک مورچه 
هم نمی رسد، فکر کنید در سکانسی دستور قتل عام دادیم، وقتی نقش 
میرزا آقاخان نوری در ســریال »سال های مشــروطه« که طراح قتل 
امیرکبیــر بود را بازی می کردم زمانی که کار پخش می شــد، در خانه 
گریه می کردم و به خودم فحش می دادم. همین که احســاس کنم در 
نقــش منفی ام مردم از من متنفر شــدند لذت می برم و می گویم پس 
خوب درآمــده وگرنه نقش مثبت که هر کســی را زلف هایش را تمیز 
کنیــد و چهار جمله خوب به او بدهید می تواند در بیاورد. نقش منفی و 
مثبت کمدی و جدی فرقی ندارد، هرچه که بتوانیم وظیفه مان را انجام 
بدهیم خوب اســت و کســی که کُننده باشــد همه کار می تواند انجام 
بدهد. من خودم مدت هاســت طنز را کنار گذاشتم به دلیل اینکه اولًا به 

من میدان نمی دهند، ثانیاً احساس می کنم خنداندن مردم بسیار دشوار 
اســت و من حاضر نیستم به هر قیمتی مردم را بخندانم و پا روی ادب، 
شــخصیت و فرهنگ جامعه بگذارم. شما مردم را اذیت نکنید، نان مردم 
دربیاید، لباس برای پوشیدن داشته باشند خودشان می خندند، احتیاجی 

به خنداندن شما نیست.
آرزو می کنم در سال جدید شاهد پایان کرونا باشیم

این کارگردان و مجری تلویزیون همچنین درباره دشــواری های کاری 
در دوران کرونــا و اینکه این بیماری چقدر تاثیر منفی برای فضای هنر 
داشــته است؟ توضیح داد: اوایل کرونا تمام هواپیماهای جهان زمین گیر 
شــدند و هیچکس پرواز نمی کرد و همه وحشــت داشــتند اما کم کم 
اســترس ها کمتر شد. برای پروژه های تلویزیونی هم یکسری پروتکل 
ها را در نظر گرفتند و پزشــکانی سر صحنه آوردند که با این کار کمی 
توانستند شــرایط را کنترل کنند اما به  هرحال شرایط دشوار بود. ضمن 
اینکه یکسری دوســتان مجبور بودند کار کنند چون همه گرفتارند. در 
حــوزه هنرمندان هم همین طور، واقعا نمی شــود کار نکرد چون زمان 
پایان کرونا هم معلوم نیســت. متاسفانه ما آقای کریم اکبری مبارکه را 
از دســت دادیم، چند تن از بازیگران هم گرفتار این بیماری شدند، حتی 
خود آقای راعی هم مبتلا شد اما خدا را شکر بهبود یافتند و شرایط گذرا 
بود. در کل ســخت بود اما همین ســختی ها، روزی خاطره می شوند. 
آرزو می کنم واقعا در ســال جدید شاهد پایان کرونا باشیم. طی این دو 
سال برای همه سخت گذشت، به خصوص آنها که نان آور خانه بودند.

و صحبت پایانی: لطفاً حافظه ما کوچک نباشد
داریــوش کاردان در پایان صحبت هایش با ایســنا از کادر درمانی و 
پزشکان کشور تشکر کرد و گفت: همه ما مردم از الان تا آخر عمرمان 
مدیون دو ســال تلاش پزشکان، پرســتاران و کادر درمان هستیم و 
هیچ وقت نباید یادمان برود پرســتاری که خودش مادر بوده یک هفته 
فرزندانش را ندیده اســت. لطفاً حافظه ما کوچک نباشد و یادمان نرود. 
من خیلی جاها شــاهد بودم پزشکی خودش درگیر کرونا و روی تخت 
بیمارســتان بود اما بیمارانش را ویزیت و برایشان دارو تجویز می کرد. 
یادمان نرود پزشــکان چه کردند. اوایل کرونا همه به پزشکان تعظیم 
می کردیم اما الان دیگر عادی شــده و می گوییم شغلشان است. نکند 
روزی فــداکاری های پزشــکان مثل فداکاری هــای ایثارگران دفاع 
مقدس شــود که بعدها بعضا تبدیل به جوک کنیم و برخی دوســتان 

فیلمساز به آن بخندند.


